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ARVAMUS
DENISS VERŠININ:
KOHTLA-JÄRVE VAJAB
RESTARTI

Kohtla-Järve
abilinnapea ja-
gab selgitusi,
miks on linna
korterite väärtus
nullilähedane ja
millised mõtted
on linnavalitsu-
sel olukorra parandamiseks.
LK 2

UUDISED
AIDU VEEMAAD JUHIB
EESTI TUNTUD
VEEMOTOSPORTLANE ERKI
LAINJÄRV

Aidu veemaa
juhiks valiti Kivi-
õlist pärit Erki
Lainjärv, kes on
Eesti eduka-
maid veemoto-
sportlasi, kelle
auhinnakappi
kuulub muu hulgas eelmise
aasta kestussõidu maailma-
meistrivõistluse pronksmedal.
LK 4
HÜLJATUD MAJADEST SAID
KORTERIÜHISTUD

Kõikides nendes majades,
kus korteriomanikud käesole-
va aasta 1. jaanuariks ühistut
moodustanud ja registreeri-
nud ei olnud, tegi seda nende
eest automaatselt riik. Nüüd
on ühistud isegi elaniketa ma-
jades. LK 6

KULTUUR
JÄRVE GÜMNAASIUMIS
JÄTKUB TANTSULUSTI

Neljapäeval pidas Kohtla-
Järve Järve gümnaasium rah-
vatantsupidu. Moto "Hoides
tantsulusti" all toimunud pidu
oli kooli ajaloos juba 52. LK 5

VAIDLUS: Kohtud tõlgendasid erisuguselt märtsikuise ilma olemust

Tankla peab viga saanud
kliendile kahju hüvitama

Narvas asuvas tanklas~

libastunud ja raskelt jal-
ga vigastanud klient nõu-
dis kohtus firmalt välja
kahjutasu. Asja kaalunud
kaks kohut käsitlesid juh-
tunut täiesti erisuguselt.

Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Juhtum leidis aset kaks
aastat tagasi Narva läänepool-
sel sissesõidul Tallinna maan-
teel asuvas Circle K tanklas.
Viimase kauplusest väljunud
mees läks, käes kaks hot dog´i,
kohvitops ja moosipallid, oma
auto suunas, kui libastus tank-
la pesula värava ees ning kuk-
kus. Kiirabi viis mehe haiglas-
se, kus tal tuvastati nii ränk
jalavigastus, et jalga tuli ope-
reerida. Järgnes kipsi ja or-
toosi kandmine rohkem kui
kolme kuu vältel.
Pöördus kohtusse

Kannatanu pöördus kohtus-
se, nõudes hüvitist nii saama-
ta jäänud töötasu kui ka mitte-
varalisekahju heastamiseks −
kokku ligi 5000 eurot. Suure-
ma osa sellest nõudest − 4473
eurot − moodustas mittevara-
lise kahju nõue.

Tanklat omav ettevõte aga
sellega ei nõustunud, väites,
et sel päeval polnud seal libe-
dust. Ta tõi esile ilmateenistu-
se andmed, et sel päeval, 2015.
aasta 13. märtsil oli Narvas
õhutemperatuur +7,6 ja kuna
õnnetus leidis aset päevasel

ajal, ei saanud seal jääd olla.
Kui aga asfalt oli seal niiske,
pidanuks kannatanu ise olema
hoolikam ja kõndima ettevaat-
likumalt või vältima niisket
kohta, leidis Circle K. Tank-
la lisas, et mees võis kukku-
da ka seetõttu, et talolidkäed
kaupa täis, mistõttu talpolnud
pisimagi jalavääratuse tõttu
võimalik kätega tasakaalu hoi-
da. Ja selles, et tal käed hõi-
vatud olid, olla klient ise süü-
di, leidis kostja. Viru maako-
hus jättis eelmise aasta veeb-
ruaris tehtud lahendiskliendi
hagi tankla vastu rahuldama-
ta. Kohtule jäi ka fotosid uuri-
des arusaamatuks, kas asfalt
oli siis jääs või mitte.

Kostja esitatud ilmateenis-
tuse andmete kohaselt olid
Narvas sel ajal soojakraadid,
ilm oli selge, pilvitus puudus,
paistis päike, sademeid ei ol-
nud. Sama ilm oli ka eelmisel
päeval. Kohus järeldas, et sel-
lise ilma korral ei ole jää tek-
kimine võimalik, kuna üld-
tuntud on asjaolu, et jää tekib
temperatuuril 0 või miinusk-
raadide juures.

"Asjaolu, et kostja tööta-
ja hakkas pärast hageja kuk-
kumist kukkumiskohale soo-
la puistama, ei tõenda, et as-
faltkate oleks olnud jääs," tõ-
des maakohus.

Kaebaja ei jäänud kohtu
säärase tõlgendusega rahule
ning esitas apellatsiooni Tar-
tu ringkonnakohtusse, kes te-
gi juhtunust aga hoopis vastu-
pidised järeldused kui esime-
se astme kohus.
Ettevõtja kohustus

Ringkonnakohus jõudis sei-
sukohale, et tanklalolikohus-
tus tagada külastajate ohutus
muu hulgas hoone vahetus
ümbruses liikumisel.

"Vaidlust ei ole selle üle, et
kostja peab tanklat/kauplust
oma majandustegevuse raa-
mes tulu saamise eesmärgil
ning kostja huvides on see, et
ettevõtet külastaksid kliendid.
Tankla ümbrusekorrashoid on
kostja mõjualas. Ringkonna-
kohtu arvates tuleneb eelmär-
gitust kostjale käibekohustus
tagada üldine heakord ja tur-
valisus ettevõtte territooriu-
mil, sh eelkõige piirkondades,
kus kliendid vm isikud tavapä-
raselt liiguvad kas sõidukitega
või jalgsi.

See hõlmab libeduse tõrju-
mist aladel, mida sageli kasu-
tatakse jalgsi liikumiseks ette-
võttesse (kauplusse) sisenemi-
seks või sealt väljumisel.

On üldteada, et Eesti klii-
mas esineb sõltuvalt aasta-
ajast libedust ning see on po-
tentsiaalne tervisekahju tek-
kimise tegur, mida mõistlik
ettevõtja saab ning peab oma

tegevuskoha kujundamisel ja
korrashoiul arvestama," sei-
sabkohtuotsuses, kus lisatak-
se, et asja materjalidega on
tõendatud, et kukkumise koht
oli libe.

Kohus viitas märtsikuu
heitlikele ilmadele ja tõdes,
et ainuüksi asjaolu, et kostja
esitatud Eesti ilmateenistu-
se vaatlusandmete kohaselt
oli Narvas sel päeval kella
16 seisuga 7,6 kraadi sooja,
ei välista iseenesest jää ole-
masolu.

Ometi leidis ringkonnako-
hus, et kuigi tankla on süüdi,
on hageja mittevaralise kah-
ju hüvitamise nõue − ligi neli
ja pool tuhat eurot − üle paisu-
tatud ning "ei vasta ühiskon-
na üldise heaolu tasemele ega
hageja saadud tervisekahjus-
tuse intensiivsusele".

Ringkonnakohus põhjendas,
et tegemist ei olnud tööõnnetu-
se ega kutsehaiguse põhjusta-
misest tingitud tervisekahju-
ga, mille hüvitis senise kohtu-
praktika järgi jääb vahemikku
4400-19 000 eurot.

Aga kuna riigikohtu kodu-
leheküljel avaldatud kohtu-
praktika analüüsid ei sisalda
piisavalt andmeid käesole-
va tsiviilasjaga võrreldavate
tervisekahju juhtumite koh-
ta, leidis ringkonnakohus, et
mõistliku mittevaralisekahju
hüvitise suurus on praegusel
juhul 500 eurot. Nii sai tank-
la klient lõpuks saamata jää-
nud töötasu ning mittevara-
lise kahju hüvitiseks kokku
939 eurot.

Nimetatud kohtuotsus on
praeguseks jõustunud.

TARTU
RINGKONNAKOHUS

On üldteada, et Eesti klii-
mas esineb sõltuvalt aasta-
ajast libedust ning see on
potentsiaalne tervisekahju
tekkimise tegur, mida mõist-
lik ettevõtja saab ja peab
oma tegevuskoha kujunda-
misel ning korrashoiul ar-
vestama.

Selles Narva sissesõidul asuvas Circle K tanklas toimus kaks aastat tagasi inimvigastusega õnnetus, mis lõppes tanklale kahjunõude esitamisega. ILJA SMIRNOV

Alkoholi
piirikaubandus
kasvas aastaga
üle kahe korra

Alkoholitootjate ja maale-
toojate müüginumbrid näita-
vad, et 2018. aasta esimese
kolme kuuga müüdi Läti piiril
üle kahe korra rohkem alko-
holi kui möödunud aastal sa-
mal perioodil; hinnanguliselt
eeldab huvigrupp, et alkoholi-
aktsiis laekub käesoleval aas-
tal prognoositust 110 miljonit
eurot vähem.

Kui eelmise aasta esimeses
kvartalis müüdi Läti piiril li-
gi 2,8 miljonit liitrit alkohool-
seid jooke, siis tänavu on see
number ligi 6,6 miljonit liitrit
ehk kasv on olnud rohkem kui
kahekordne, teatas Eesti Toi-
duliit.

Toiduliit kogus kokku al-
koholitootjate ja -maaletooja-
te 2018. aasta esimesekvarta-
li müügitulemused ning nen-
dest nähtub, et kui 2017. esi-
meseskvartalis müüdiLäti pii-
ril õlut 1,9 miljonit liitrit, siis
2018. aasta esimeseskvartalis
kasvasid müüdudkogused 4,5
miljonile liitrile. Kange alko-
holi müük on kasvanud kvar-
talite võrdluses 490 000 liitrilt
600 000 liitrini.

Toiduliidu juhataja Sirje
Potisepa sõnul jätkab alkoho-
li piirikaubandus hoogsat kas-
vu, mistõttu tuleb nii tervise-
kui rahaliste kahjude süvene-
mise vältimiseks alkoholiakt-
siise langetada.

"Vältimaks maksutulu-
de täiendavat olulist vähene-
mist, tervisekahjude süvene-
mist ning eksportivate sekto-
rite konkurentsivõime halven-
damist, kutsume valitsust üles
mitte ainult loobuma edasis-
test planeeritud aktsiisitõusu-
dest, vaid langetama aktsiisi-
määrasid konkurentsivõime-
lisele tasemele, et kaoks pii-
rikaubandus Lätiga ning taas-
tuks põhjapiiri eksport," ütles
Potisepp.

Piirikaubanduse kasvul on
negatiivne mõju ka aktsiisi-
laekumisele. Rahandusminis-
teeriumiprognoosi järgi ootab
riik 2018. aastal alkoholi müü-
gilt 333 miljonit eurot mak-
sutulu. 2019. aastal on kehti-
va riigieelarve strateegia ko-
haselt planeeritud laekuma
353,7 miljonit eurot alkoholi-
aktsiise.

Reaalsetele müüginumbri-
tele tuginevad alkoholitootjad
ja maaletoojad prognoosivad
2018. aastaks ligikaudu 223
miljonit eurot ning 2019. aas-
taks ligi 212 miljonit eurot al-
koholi aktsiisitulu.

Seega jääb tootjate ja maa-
letoojate hinnangul riigieel-
arvesse laekumata 2018. aas-
tal 110 miljonit ning 2019. aas-
tal 141 miljonit eurot alkoholi-
aktsiise. Prognoosid ei sisal-
da võimalike etteostude mõju-
sid. (BNS)
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Arvamus
Pensionisüsteem kahvlis

Kätlin Pääro RIIGIKOGU
KESKERAKONNA FRAKTSIOONI
NÕUNIK

Valitsus on välja tulnud
pensionisüsteemi
muudatusega, mis on
keskendunud eeskätt

tulevastele pensionäridele.
Pensioni paindlikumaks muut-
mine, sidumine keskmise elu-
eaga ning kindlustusosa seni-
sest rohkem staažiosaga sidu-
mine tagab just praegustele
noortele võimaluse tulevikus
pensionile jääda.

Jah, see samm on otseselt
seotud meie demograafilise
olukorraga. Ühelt poolt annab
riik muudatustega võimaluse
tulevikuspaindlikumalt tööta-
da ning valida endale sobiva
koormuse ka pensioni kõrvalt.
Teisalt hakkab pension edas-
pidi sõltuma suures osas töö-
tatudajast. Seos palga suuru-
sega säilib II samba kaudu.

Selle muutuse tegemata jät-
mine tooks meile praegusega
võrreldes oluliselt ebavõrdse-
ma olukorra. Üle kolmveeran-
diEesti tööealistest inimestest
teenib alla keskmise palga ja
see olukord kandub edasi tu-
leviku pensionidesse. Needsa-
mad inimesedhakkaksid muu-
tusi tegemata tulevikus saama
väga väikest pensioni.

Tegemist on põhimõtte-
lise küsimusega, kas
me tahame pakkuda
kõigile inimestele tule-

vikus pensioni, paindlikkust
ja äraelamise võimalust või
me lähtume puhtalt indivii-
dist ja läheme edasi süsteemi-
ga, mis ühel hetkel sunnib
väiksematpalka teenivaid ini-
mesi töötama ilma mingite
liialdusteta surmani.

Tulevikule ning pensioni-
süsteemi jätkusuutlikkuse-
le keskendumine on üliolu-
line, kuid selle käigus ei to-
hi unustadapraeguste eakate

heaolu. Meie vanaemad ja va-
naisad on aastakümneid meie
riigi ehitamisse jaarendamis-
se panustanud, kuid sõltuvad
oma pensioni suuruses täie-
likult poliitilistest otsustest
ja prioriteetidest. Meil tuleb
osata ka nende panust vääri-
liselt hinnata.

Iga-aastase indekseerimise-
ga kasvas vanaduspension sel-
lel aastal keskmiselt 7,6%. Võt-
tes näiteid elust enesest, siis
44aastase tööstaažiga inimese
keskmine pension on alates 1.
aprillist 30 eurot kõrgem ehk
446,5 eurot senise 415,6 ase-
mel. Sellest paraku ei piisa, et
pension suhtelise vaesuse pii-
ri alt välja tuua.

Mis on lahendus praegus-
telepensionäridele? Praeguse
süsteemi juurespuhtalt indek-
seerimisega jätkates me pen-
sionäride olukorda ei lahenda.

Keskmine vanaduspension
on viimastel aastatel tõusnud
keskmiselt 4-6 protsenti aas-
tas, kuid hinnatõusu ja teiste
kulude kasvu vaadates ei ole
see pensionäride olukorda olu-
liselt parandanud.

Palju on juttu sellest, kui-
das parandada tulevaste pen-
sionäride seisu, kuid vajame
lisaks selleleka paremat hom-
set praegustele pensionäride-
le. Seega on vaja välja mõel-
da midagi uut või siis kasuta-
da toiminud praktikat mine-
vikust. Üks võimalus selleks
on välja pakutud pensionide
erakorraline tõus. Lähimine-
vikust on tuua näide 2005.-
2007. aastast, mil keskmine
vanaduspension kasvas era-
korralise pensionitõusu toel
kokku 40%.

Kahtlemata on ka praegu
tegemist igati väärt mõttega
ning − mis kõige olulisem −
selle käiguga oleks võimalik
pensionärid välja tuua suh-
telisest vaesusest. Meie ees-
märk on tõstakeskmist vana-
duspensioni koos indekseeri-
misega kokku 100 eurot, mis
võiks realiseeruda 2020. aas-
tal. Pensionisüsteemi proble-
maatika seisnebki selles, et
arvestada tuleb nii praegus-
te pensionisaajatega kui ka
süsteemi jätkusuutlikkusega
ning ühte võluvitsa mõlema-
le korraga paraku pole.

Kokkuvõttes peame
praeguste pensionäri-
de väärika vanadus-
põlve tagamiseks pa-

nustama erakorralisse pen-
sionitõusu. Pikemas perspek-
tiivis on pensionisüsteemi
päästerõngaks kolmesamba-
line pensionimudel, väljarän-
de pidurdumine ning rahvas-
tiku kasv.

Praeguse süsteemi juures
puhtalt indekseerimisega
jätkates me pensionäride
olukorda ei lahenda.

Deniss Veršinin: Kohtla-Järve vajab restarti
Kohtla-Järve linna korterite väärtus jääb üha roh-~

kem maha teistest Eesti linnadest. Näiteks kui
veebruaris oli Kohtla-Järve keskmine ruutmeetri
hind 73 eurot, siis Narvas 449, Rakveres 646, Pär-
nus 1175. Eesti tuntud kinnisvarabüroo Pindi Kin-
nisvara partner Peep Sooman tõi esile, et Koht-
la-Järve korterid maksavad pealinnast vähem ju-
ba 25 korda ja süvenevaks trendiks on, et vae-
semad piirkonnad jäävad aina vaesemaks.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Miks erineb Kohtla-Järve
kinnisvara väärtus teiste Ees-
ti linnade omast niivõrd dras-
tiliselt?

Peamine meie probleem
on tööpuudus ja teineasi, mis
puudutab seda küsimust, on
elanike vähenemine. Prae-
gu on Kohtla-Järvel müü-

gis ligikaudu 300-350 korte-
rit, mis on linna jaoks päris
suur arv.

Kui me hakkame tihenda-
ma meie elamispinda ja lam-
mutama neid maju, mis on
"riskitsoonis", siis tekib meil
korterite defitsiit, mis elav-
dab korteriturgu. Meenutan,
et 2008. aastal maksid kahe-
toalised korterid Kohtla-Jär-
vel 320 000 - 350 000 krooni,
mis teeb ligikaudu 20 000 eu-
rot (ruutmeetri hind ulatus
üle 400 euro).

Kas te näete korterite hin-
na languses ka mingeid linna-
võimude valearvestusi või te-
gematajätmisi ja kui näete,
siis milliseid?

See küsimus on seotud esi-
mesega. Lisan, et meie koha-
lik massimeedia teeb süstee-
mikindlaltmeie linnale "head"
mainet terve riigi peale jako-
he tekib küsimus, kes tuleb
meile elama.

Millised on Kohtla-Järve
linnavõimudekavandatud lä-
hiaja konkreetsed sammud,
mis soodustaksid kinnisvara
väärtuse tõusmist linnas, et
keskmine tase jõuaks vähe-
malt niisuguse tasemini, na-
gu on praegu sellistes Koht-
la-Järvest märksa väiksema-
tes linnades nagu Rakveres,
Haapsalus võiViljandis?

Selleks, et tõsta kinnisvara
väärtust, peaks linnavõimu-
del olema selge väljakujune-
nud plaan linna elu paranda-
miseks ja niisugune plaan on
meil olemas. Need on meie
planeeritud projektid, mis ai-
tavad meie elanikel tunda en-
nast rohkem kindlustatuna ja
parandavad meie linna elu-
keskkonda.

Mis aastal võiks teie ana-
lüütilise hinnangu kohaselt
Kohtla-Järve korterite kesk-
mine väärtus ulatuda vähe-
malt 500 euroni ruutmeet-
ri kohta ja mis selleks peaks
toimuma?

Kui mina oleksin selgelt-
nägija, siis vastaksin heamee-
lega, kuid mina olen lihtsalt
ametnik.

Aga olen kindel, et meie
linnas läheb kõik hästi, sel-
leks me töötame.

Lihtsalt on vaja aega, et te-
ha restart meie linnas ja meie
peas.

Põhjarannikküsis Kohtla-Järve abilinnapealt majanduse alal Deniss Veršininilt (pildil), mida on linnavõimudel kavas
teha olukorra muutmiseks, ja
sai tallesaadetud küsimustele
mitu nädalat kestnud mõtlemise järel sellised vastused.

PÄEVA LAUSE
"Huvitav on see, et
kord nimetatakse
mind liiga jäigaks ja
paindumatuks, siis
jälle liiga nõrgaks.
Ju siis olen täpselt
paras."
Tõenäoliselt uueks Reformi-
erakonna juhiks saav Kaja
Kallas endast.
(Postimees, 12. aprill)

LEHED EILE
POSTIMEES kirjutab, et

valitsus koguneb Sagadi mõi-
sasse, jõudmaks kokkulep-
pele nelja aasta riigieelarve
strateegias. Valimised on tu-
lemas ja erakonnad tahaksid
lisaraha eri valdkondadesse.
Majanduskasv, mis ületab ju-
ba riigi potentsiaali, ja luba-
tud maksurahu tõmbavad aga
plaanidele pidurit.

Sellele, et majandus on
nõudluse kasvu tõttu aju-
tiselt üles paisutatud ehk
võib olla üle kuumenemas,
viitavad näiteks väike töö-
puudus, täitmata töökohta-
de arvu suurenemine, süve-
nev tööjõupuudus, kiirene-
nud tarbijahindade kasv ja
tugev palgakasv. Hoogu an-
nab juurde veel valitsus ise,
kes suurendab kulutusi, mi-
da rahastatakse maksutulust
või välistoetustest.

Eelarvet koostavale valit-
susele ei ole see, et majandus-
kasv ületab riigi potentsiaa-
li, hea uudis − vaja on järg-
misteks aastateks planeeri-
tut kokku tõmmata. Keegi ei
taha oma soovidest aga niisa-
ma lihtsalt taganeda.

Keskerakond soovib lisa-
raha õpetajate palkade suu-
rendamiseks, sest nendega
tuleb liikuda keskmise pal-
ga tõusust kiiremas tempos.
Sotsid seisavad päästjate ja
politsei palgatõusu eest. Po-
litseiniku keskmine bruto-
palk on praegu 1209 eurot,
päästja oma 885 eurot.

Seni on tõstetud palku
koondamiste arvelt, kuid
enam pole kedagi koondada.
IRL tahab, et ära jäetaks al-
koholiaktsiisi tõus, magusa-
maks ja pakendiaktsiis. Kui
võimalik, tahaks IRL min-
geid aktsiisitõuse veel ära
jätta.

Valitsejad võiksid olla ikka
selle eest väljas, et Eestil lä-
heks hästi, mitte vaid erakon-
nal tulevastel valimistel.

ÕHTULEHT kirjutab, et
Eesti hädaliste aitamise ja
laiemalt annetamiskultuur
on ajalooliste juurtega.

Päris kuri tuleb aga siis
karja, kui korjanduse katte-
varjus koguvad raha inimes-
te kaastundlikku meelt oma
huvides ära kasutada soovi-
vad hõlptulu otsijad ja peti-
sed.

Annetaja seisukohast po-
le vahet, kas raha tahab saa-
da last haigeks valetav isa või
MTÜ remondibkuvöösiks ko-
gutud raha eest hoopis oma
kaubikut. Petist võib-ollaküll
karistatakse, kuid annetuste
küsimise usaldusväärsus on
sellega hoobi saanud.

Parem karta kui kahetseda
Eks on varemgi olnud juhtumeid,kus tarbija

või klient on mõne ettevõtte vastutusalas saanud
viga või muul moelkannatada, ning on olnud ka
sellekohaseid kohtuvaidlusi. On olnud inimeste
auku kukkumisi, komistamisi teede-tänavate re-
mondi ajal jaka kohtuväliseid kokkuleppeid.

Tänases Põhjarannikus kirjeldame juhtumit,
kus klient libastus tankla territooriumil, vigas-
tades rängalt jalga, millele järgneskohtuvaid-
lus, kus vastutus jäi ettevõtjale. Selles kohtu-
lahendis ütleb ringkonnakohus otse: ettevõt-
ja peab tegema kõik endast oleneva, et oht ini-
mestele alal, kus ta teenuseid osutab, oleks või-
malikult minimeeritud.

Sellised juhtumid ei ole sageli väga üheselt
selged, sest alati jääb juküsimus, kas kukku-
ja oli ise piisavalt hoolas ja ettevaatlik, et kah-
ju vältida. Samas on selge, et mitte ükski ter-
ve mõistusega inimene ei sea enda kalleimat
vara − tervist − meelega ohtu.

Me elame põhjamaises kliimas ja siinsed ini-
mesed peavad arvestama, et talviti ongi libe,
ehkki avalikud teed-tänavad peavad olema sea-
duse järgi hooldatud. Ja sellest tulenevalt vas-
tutavad mitte ainult ettevõtjad, vaid ka omava-
litsused ja majaomanikud, näiteks korteriühis-
tud, selle eest, et nende territooriumil liikumi-
ne oleks ohutu.

Igal talvel kukub ja saab viga Eestis küm-
neid või isegi sadu inimesi, kellel aga ei tule pä-
hegi kahjunõuet esitada. Ent seadused ja koh-
tupraktika seavad selliste juhtumite eest vas-
tutuse territooriumi omanikule-valdajale. Ja
see on oluline argument, pingutamaks, et ini-
meste liikumine avalikes kohtades oleks või-
malikult ohutu.

ÜKS KÜSIMUS
KAS JÕHVI KALMISTUL PUUDUB VIDEOVALVE?

Jõhvi võimud on aastaid hädas olnud prügistajatega
kalmistul, läinud nädalavahetusel aga langetasid
vandaalidkalmistul puu, mis kahjustas hauaplatse.

Jõhvi abivallavanem AIVO TAMM:Aivo Tamm
Kaamera on meil seal küll, aga mitte

puude valveks, vaid prügistajate tabami-
seks. See on teisaldatav metsakaamera,
mille asukohta vahetame. Sellega oleme
tabanud ka inimesi, kes sinna oma prü-
gi veavad. Kusjuures ka heal järjel ini-
mesi, majaomanikke, kes käivad Soomes
tööl, näiteks.

Mis puudutab seda puu langetamist, siis
see oli puhtalt vandalismiakt, mille ees-
märk oli hauaplatside kahjustamine. Vallavalitsus pani
tulemusliku vihje eest välja 200 euro suuruse preemia,
kuid siiani pole infot vandaalide kohta tulnud.
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EESTI
KOMISJON TOETAS
PIIRAVAID MEETMEID
AJATEENISTUSEST
KÕRVALEHOIDJATELE

Riigikaitsekomisjon toetas
üksmeelselt ja saatis esime-
sele lugemisele eelnõu, mis
annab võimaluse piirata aja-
teenistusest ja õppekogune-
misest kui põhiseadusest tu-
leneva kohustuse täitmisest
kõrvalehoidjatele väljastatud
õiguste ja lubade kehtivust
või taotlemist.

Riigikaitsekomisjon otsustas
üksmeelselt saata valitsuse
algatatud kaitseväeteenistuse
seaduse ja teiste seaduste
muutmise seaduse eelnõu
esimesele lugemisele riigiko-
gu täiskogu 2. mai istungile
ettepanekuga eelnõu esime-
ne lugemine lõpetada, teatas
riigikogu pressiesindaja.

Eelnõu kohaselt saavad
kaitsevägi ja kaitseressurssi-
de amet lisaks sunniraha
ning väärteokaristuste mää-
ramisele hakata halduskoh-
tult taotlema mootorsõiduki
juhtimise õiguse, väikelaeva
ja jeti juhtimise õiguse, rel-
valoa, relva soetamisloa, ka-
lastuskaardi ning jahipida-
misõiguse kehtivuse või väl-
jastamise peatamist. Kavan-
datavad meetmed on sarna-
sed elatisabi võlglastele juba
kehtivate meetmetega.

Komisjoni esimehe Han-
nes Hanso sõnul on ees-
märk vältida kaitseväetee-
nistuskohustuse täitmisest
kõrvalehoidmist, et riigikait-
se prioriteedid saaksid täide-
tud. "Peame tõdema, et ole-
masolevad meetmed ei ole
selle eesmärgi täitmiseks
piisavad," sõnas ta.

Hanso sõnul rakenduvad
uued meetmed vaid haldus-
kohtu otsusel ja ei saa kind-
lasti olema massilised, vaid
neid kasutatakse eelkõige
ajateenistusest korduvalt
kõrvalehoidjate suhtes, kelle
puhul pole muud seaduses
ettenähtud meetmed, nagu
ettekirjutus, rahatrahv ja
sunniraha, tulemust and-
nud. "Meetmete põhiees-
märk on eelkõige preventiiv-
ne, kuid vajaduse korral ka
distsiplineeriv," ütles Hanso.
"Sellega näitame, et kõik on
seaduse ees võrdsed."

Komisjoni liige Johannes
Kert ütles, et toetas eelnõu,
kuna nii mootor- ja veesõidu-
ki juhtimine kui ka tulirelva
omamine, käsitsemine ja ja-
hil käimine on vähemalt sa-
masugust vaimset stabiilsust
nõudvad tegevused nagu
ajateenistuski. "Seetõttu ei
pea ma põhjendatuks anda
ajateenistusest stressitalu-
matuse või muude psüühilis-
te probleemide tõttu kõrvale
hoidjatele tsiviilelus ülalnime-
tatud tegevusteks õigusi," üt-
les Kert. Ta märkis, et eel-
nõus rakendatavad sankt-
sioonid on vajalikud, sest
kaitseväeteenistuskohustus
tuleneb otse põhiseadusest.

Mullu määrati ajateenistu-
sest kõrvalehoidmise eest
sunniraha 1031 korral. Kesk-
miselt määratud sunniraha
suurus oli 103 eurot. (BNS)

Uudised

LOODUS: Vallajuhid näevad uuest kaubamärgist piirkonnale kasu tõusvat

Keskkonnaministeerium lükkas
Alutaguse rahvuspargi loomise
käima

Keskkonnaminister~

Siim Kiisler küsib minis-
teeriumidelt ja omava-
litsustelt kooskõlastust
looduskaitseseaduse
muudatusele, millega nä-
hakse ette uue rahvus-
pargi − Alutaguse rah-
vuspargi moodustamine.

Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

Sel aastal on keskkonnami-
nisteeriumi ja -ameti esinda-
ja mitmel korral Ida-Virumaa
omavalitsuste jakohalike ela-
nikega kohtunud ja Alutagu-
se rahvuspargi loomise ideed
arutanud.

"Oleme saanud nendelt
kohtumistelt positiivset taga-
sisidet, mistõttu soovime sel-
le ideega edasi minna," ütles
keskkonnaminister Siim Kiis-
ler, kes allkirjastas selleks
looduskaitseseaduse muut-
mise seaduse eelnõu.

Seaduse muutmisega
luuakse uus, Alutaguse rah-
vuspark Ida-Eesti tüüpilis-
te ja haruldaste soo-, metsa-
ja rannikumaastike ning pä-
randkultuuri kaitseks. Loodav

rahvuspark paikneb Ida-Viru
maakonnas Alutaguse, Lüga-
nuse, Jõhvi ja Toila valla ter-
ritooriumil.
Piiranguid juurde ei tule

"Soovime rahvuspargi loo-
misega tuua rohkem esile piir-
konna loodusväärtusi ning lii-
ta tervikuks sealset olemasole-
vat loodus- ja pärandkultuuri
kompleksi. Rahvuspark kui
rahvusvaheliselt tunnustatud
märk suurendab ala külasta-
tavust ja tuntust nii Eestis kui
ka rahvusvaheliselt, mõjudes

sellega piirkonnale tervikuna
hästi," ütles Kiislermasolevate kaitsealade baa-

Rahvuspark luuakse ole-
masolevate kaitsealade baa-
sil, sinna hakkavad kuuluma
Puhatu, Agusalu, Muraka ja
Selisoo looduskaitseala, Kurt-
na, Smolnitsa, Jõuga, Struuga
ja Mäetaguse maastikukait-
seala, Narva jõe ülemjooksu
hoiuala ning Iisaku parkmet-
sa kaitseala. Rahvuspark hak-
kab koosnema lahustükkidest,
mis tähendab, et olemasole-
vate kaitsealade vahele jää-
vaid piirkondi sellega ei liide-
ta. Kogu ala kokku 43 568 hek-
tarit on praegu juba kaitse all
ning piirangute ulatus rahvus-
pargi loomisega eikasva.
Rohkem loodushuvilisi
külalisi

Alutaguse vallavolikogu
aseesimees ja keskkonnako-
misjoni esimees Paul Kesküla
ütles, et komisjon võtab sea-
dusemuudatuse kohta seisu-
koha tänasel istungil.

"Minu isiklik seisukoht on,
et rahvuspargi loomine on po-
sitiivne, aga peab jälgima, et
keskkonnaametnikud oma sõ-
na peaksid jakohalikke inime-
si mõjutavaid piiranguid tõe-
poolest juurde ei tuleks."

Alutaguse vallas praegus-

te looduskaitseliste piirangu-
te tõttu majanduslikult kanna-
tavatele inimestele mõeldes
teeb Paul Kesküla täna kesk-
konnakomisjonile ettepaneku
esitada riigikogu keskkonna-
komisjonile pöördumine li-
saks kaitsealuste maade pii-
rangutest saadava kahju hü-
vitamisele taastada maadeva-
hetusprotsess.

Kesküla usub, et piirkonna-
le tõuseb rahvuspargi loomi-
sest kasu: "Mõistlikult toime-
tades võib tekitada paremaid
piirkonna turundamise võima-
lusi ja tõmmata siia rohkem
selliseid külalisi, keda pigem
ootame, pean silmas loodushu-
vilisi inimesi. Loodetavasti te-
kib sellega kohalikele ettevõt-
jateleka lisa teenimise võima-
lusi ja loodushoiulemõjub rah-
vuspark ilmselt hästi."

Looduskaitseseaduse muu-
datuste jõustumise järelkoos-
tab keskkonnaamet rahvus-
pargi kaitse-eeskirja eelnõu
ja avalikustab selle 2018. aas-
ta lõpus või 2019. aasta algu-
ses. Samuti koostatakse rah-
vuspargile kaitsekorraldus-
kava, milles seatakse rahvus-
pargi lähemad ja kaugemad
eesmärgid ning planeeritak-
se tegevused nende saavuta-
miseks.

SIIM KIISLER

Rahvuspark kui rahvusvahe-
liselt tunnustatud märk suu-
rendab ala külastatavust ja
tuntust nii Eestis kui ka rah-
vusvaheliselt.

Rahvusparki hakkavad kuuluma kõik piirkonna kaitsealused rabamaastikud. SILVER KÄMÄRÄ/ARHIIV

Lidl plaanib osta Narvas kaubanduskeskuse hoonestusõigust
Saksa odavkauplus Lidl plaa-

nib osta Narvas aadressilKan-
gelasteprospekt 37a asuva kin-
nistu hoonestusõiguse; linnale
kuuluval kinnistul asub praegu
Põhja kaubanduskeskus.

Hoonestusõiguse võõran-
damise taotluse esitasid ühi-
selt OÜ Narsil ja Lidl Eesti
OÜ. Narva linnavalitsuse ja
Narsili vahel on 2009. aas-
tal sõlmitud hoonestusõiguse
seadmise leping, mille alusel
on Narva linnale kuuluv kin-

nistukoormatud hoonestusõi-
gusega tähtajaga kuni 31. det-
sember 2050.

Narsil soovib võõrandada
hoonestusõigust, mille tule-
musena soovitakse registree-
rida kinnistu suhtes hoones-
tajaks Lidl Eesti OÜ, selgub
hoonestusõiguse võõrandami-
se taotlusest.

Lidl Eesti OÜ soovib ehi-
tada olemasoleva hoone ase-
mele toidukaupluse jakliendi-

parkla, see tähendab, et hoo-
nestusõiguse alusel jätkatak-
se kinnistu kasutamist seni-
sel otstarbel.

Pärast hoonestusõiguse
ülevõtmist plaanib Lidl hilje-
malt kolme aasta jooksul ole-
masoleva hoone lammutada,
investeerida 2022. aastal uu-
de hoonesse ja taristusse ning
rajada hoone ja kliendipark-
la lisatud asendiplaani ja es-
kiisi järgi.

Kinnistu suurus on ligi 12
600 ruutmeetrit ning eskiisi
kohaselt plaanib Lidl rajada
sinna 134parkimiskohta.

Lidl Eesti OÜ ostis möö-
dunud aasta veebruaris Nar-
vas Tallinna maantee 7 asu-
va krundi, kuhu võib 16 aas-
ta vanuse detailplaneeringu
järgi rajada kahe- kuni nel-
jakorruselise kaubandushoo-
ne. (BNS)

LÜHIDALT
PÕLES AUTO

JÕHVI. 12. aprillil kell 00.51
teatati, et Jõhvi vallas Kooli tä-
naval põleb lahtise leegiga sõi-
duauto. Päästjad kustutasid põ-
lengu kell 1.31. Põlengu tekke-
põhjus on selgitamisel.

PÕLES KULU
KOHTLA-JÄRVE. 10. aprillil

käisid päästjad kustutamas
Kohtla-Järve linnas Lõuna pargis
Vironia keskuse ja Konsumi va-
helisel alal põlenud kulu.

SISEKAITSEAKADEEMIA
LÄHEB KOOLIDESSE

IDA-VIRUMAA. Sisekaitseaka-
deemia korraldab sel nädalal
Narvas ja Kohtla-Järvel sisejul-
geoleku päeva, mis on mõeldud
9. ja 12. klasside õpilastele.

Põhikoolide lõpetajatele tut-
vustatakse sisejulgeoleku õpet,
et õpilased teaksid gümnaasiu-
mi valikul sellise õppe olemas-
oluga arvestada. Gümnaasiumi-
lõpetajatele räägitakse aga si-
sekaitseakadeemiasse astumi-
se tingimustest ja õppekorraldu-
sest.

Sisekaitseakadeemia rektor
Katri Raik tõdes, et huvi sise-
kaitselise eelkoolituse vastu on
aastatega kasvanud. "Sel aastal
õppis meie kursustel üle Eesti
rohkem õpilasi, kui on kadette
meie kõige suuremas kolledžis− politsei-ja piirivalvekolledžis.
Ida-Virumaal on õpe niivõrd po-
pulaarne, et akadeemia on uuel
õppeaastal valmis avama lisa-
rühmi nii Jõhvis, Narvas kui
Kohtla-Järvel."

Sisekaitseõpe on oluline ka
neile, kes ei tule akadeemiasse
õppima, lisas sisekaitseakadee-
mia nõunik Priit Männik. "Tänu
sellele on need noored tulevikus
paremad kodanikud, sest nad
teavad ja oskavad paremini
mõista meid ümbritsevaid ohtu-
sid, neile reageerida ja abivaja-
jale abi osutada."

Sisekaitseakadeemia on astu-
nud Ida-Virumaalt pärit sisseas-
tujatele sammukese lähemale
veel selgi moel, et kui varem on
olnud võimalik teha sisseastu-
miseks vajalikud kehalised kat-
sed ja eesti keele test vaid Tal-
linnas, siis sel aastal võtab aka-
deemia sisseastujaid katsetele
vastu ka 26. aprillil Jõhvi güm-
naasiumis.

POLITSEI
LÄKS ABIKAASALE KALLALE

11. aprillil teatati, et Jõhvis
Vaarika tänaval asuvas majas
tungis 43aastasele naisele kal-
lale tema abikaasa.

AIAMAJAST KADUS
JALGRATAS

11. aprillil teatati, et Kohtla-
Järvel asuvas aiandusühistus
tungiti ühte majja ning varastati
jalgratas ja höövel. Kahju on
100 eurot.

ESITAS PIIRIL VÕLTSPOLIISI
11. aprillil saabus Narva

maanteepiiripunkti riiki sisene-
vale suunale 1969. aastal sün-
dinud Vene Föderatsiooni ko-
danik, kes juhtis sõiduautot
Hyundai. Mees esitas kontrol-
liks võltsitud kindlustuspoliisi,
mille eest määrati talle rahaline
karistus.
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VEEMOTO: Mullu MMil 3. koha võitnud mees läheb tiitlivõistlusele ka sel aastal

Aidu veemaad juhib Eesti tuntum
veemotosportlane Erki Lainjärv

Aidu veemaa juhiks~

valiti Kiviõlist pärit Er-
ki Lainjärv, kes on Ees-
ti edukamaid veemoto-
sportlasi, kelle auhinna-
kappi kuulub muu hul-
gas eelmise aasta kes-
tussõidu maailmameist-
rivõistluse pronksmedal.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

SA Aidu Veespordikes-
kus nõukogu valis 14 võima-
liku kandidaadi seast rajata-
va veemaa juhiks Erki Lain-
järve. Viimane vastas ühelt
poolt nõukogu ootustele, et te-
gemist oleks kohaliku mehe-
ga, kuid talle ei ole ka Aidus
harrastatavadspordialad võõ-
rad ning ehkki valmivakesku-
sega on tööd palju, lubab ta,
et vähemalt MMile ta võistle-
ma läheb.
Esimesena
veemotovõistlust ei tule

"Uue juhi ülesanne on vee-
maa väljaehitamise juhtimine,
teenuste käivitamine ja uute
partnerite, aga ka investori-
te leidmine ning seni on Erki
sellega suurepäraselt hakka-

ma saanud," ütles sihtasutuse
nõukogu esimees Martin Ilu-
mets.

Eesti edukama veemoto-
sportlasena lubab Lainjärv,
et tulevikus hakkab veemo-
tovõistlusi toimumaka Aidus,
kuid sõudekanali esimese vee-
proovi teevad kas sõudjad või
aerutajad, mitte veemotome-
hed.

Küll on uus veemaa juht
pikka aega läbi spordiklubi
Aidule nime teinud, sest juba
aastaid käib tema meeskond
sõitmas Aidu spordiklubi ni-
me all.

Ehkki spordiklubi ja kana-
lit haldav sihtasutus pole ühe
mütsi all, koondab klubi neid
sportlasi, kes Aiduga seotud ja
seal harjutamas käivad. Sin-
na hulka kuuluvad nii sõud-
jad, kes harjutavad Natalija
Garankina käe all, aga ka näi-
teks jetisõitjad, kes sel aas-
tal siin esimese Eesti meistri-
võistluste etapi korraldavad.

Seda siiski mitte veel Aidus,
vaidLiimalas, kus tingimused
paremad.

Aidu kanalil võiks esimene
võistlus toimudaehk kõige va-
rem järgmisel aastal.

"Tõenäolisemalt küll aas-
tal 2020," ennustab Lainjärv,
et ehitustööde põhiline maht
on planeeritud uude aastasse
ning see aasta kulub alles et-
tevalmistustöödele ja projek-
teerimisele.Keskus peab lõp-
likult valmis olema järgmi-
se aasta lõpuks, kuid tõenäo-
liselt võivad viimased ehitus-
tööd jääda veel 2020. aasta al-
gusesse.

Enne kui võistlusteni jõu-
takse, peab Aidusse kerkima

korraldamiseks vajalik taris-
tu − alates poidest kanalis ning
lõpetades finišihoonega, kus
asuvad olme- ja pesuruumid
ning kohvik.

Peale rahvusvahelise spor-
dikeskuse valmivad atrakt-
sioonid lõbusõitjatele − alates
wake-pargist ning lõpetades
paadilaenutusega.

Teenused juba sel suvel
Ehkki suure veemaa valmi-

miseni läheb veel aega, haka-
takse teenuseid pakkuma ju-
ba sellest suvest. "Kasutame
nii meie oma aluseid − olemas-

olevaid kanuusid, draakonpaa-
ti, mootorpaati ja ujuvsaunu −,
aga teeme koostööd ka teiste
teenusepakkujatega, kes on ju-
ba varem Aidus toimetanud,"
lubas Lainjärv, et kanalil saa-
vad lõbusõitu teha nii üksikü-
ritajad kui ka suuremad selts-
konnad ettevõtete suvepäeva-
de pidamiseni välja.

Huvi Aidukanalitel sõitmi-
se vastu on väga suur. "Esime-
sed päringud on juba järgmi-
seks nädalaks. Iseasi, kas siis
sõitma veel pääseb: vesi on
praegu veel jääs," ütles ta.

Peagi valmib sihtasutusel
uus koduleht, kuhu kogu in-
fo kokku kogutakse ning kust
saab nii sihtasutuse enda kui
ka partnerite pakutava kohta
infot.

Lainjärve sõnul on nende
eesmärk pakkuda juba sel su-
vel võimalikult palju erisugu-
seid teenuseid.

"Võimalused on selleks head
nii vett kui ka maad mööda,
sest põnevust jätkub igal pool,"
lubas ta.

ERKI LAINJÄRV
Esimesed päringud on juba
järgmiseks nädalaks.

Eesti kibedamaid käsi veemotos Erki Lainjärv lubab, et ehkki tihe töögraafik ei luba spordiga liiga palju tegelda, läheb ta MMile
ka sellel aastal. MOTOBOX RACING TEAM
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Lai valik, mõistlik hind!
www.magaziin.ee

-30%
-49%

-44%

AIAKÄÄRID 3.90 € 5.60 €

Valik AIATÖÖRIISTU
1.00 €/tk 1.95 €/tk

nr 8,5

AIATÖÖKINDAD
3.90 € 7.00 €

LILLEPOTID ja -KASTID
keraamilised ning plastikust kliendikaardiga

-20%

Pakkumised kehtivad 29.03.-02.05.2018 või kuni kaupa jätkub. Pildid on illustreerivad.

TULE POODI!
KOHTLA-JÄRVEL Vironia keskuses, E-R 10-20 • L 10-20 • P 10-18

RAKVERES Ringtee 4, E-R 9-19 • L 9-16 • P 10-15

sfee QBku
Kui sügiseti koondab Eesti parimaid robootikuid "Robotexi"
võistlus, siis kevaditi koondab noorrobootikuid RoboMiku

lahing. RoboMiku lahing on üle Eesti liikuv robootikavõistlus,
kus osalejatele ei panda vanusepiirangut.

2015. ja 2017. aastal kohtusid robootikud Võrus ning sellest
sai lahingu nimeks Võru roboti tsõõr jaRoboMiku lahing 2015.

Kokku sai võistelda rohkem kui 15 robootika ja
programmeerimise alal. 2016. aastal kolis RoboMiku lahing

Ida-Virumaale - Jõhvi Spordihoonesse.

Tänavu 14. aprillil toimub
RoboMiku lahing taas Jõhvis
Ajakava:
09.00-10.30 saabumine
10.45-11.00 avamine
11.00-17.00 võistlused
12.00-14.00 lõuna
17.00-17.30 EV100 ühisaktsioonid
17.30-18.00 autasustamine

Lisainfo on siin:
www.robootika.ee

www.facebook.com/events/837402746444178/

mmm?
KOD' / SINAD
Jõhvi, Pargi 39, tel335 6454,5656 0503

E-R 9-18,19-15, P suletud

KEVADINE HINNASULA

PESUMASIN —M “

ATLANT
CMA60Y1210
A++,6 kg,1200p/min
16programmi, -

85x60x41 «

KÜLMIK ATLANT
XM-4021-100
A+.225L+101L,
186x60x63,valge

259 €
i
fftfi ,

Järelmaks. Transport.



KULTUUR

KULTUUR: Suur juubelipidu kestab tavapärasest kauem

Laulu- ja tantsupeole pürgib Ida-Virust 85
kollektiivi

Järgmisel suvel toimu-~

vale laulu- jatantsupeo-
le "Minu arm" registree-
ris Ida-Virumaalt 44 tant-
surühma, 36 koori, üks
sümfoonia- ja üks puhk-
pilliorkester ning kolm
rahvamuusikakollektiivi.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Rohkem kollektiive on re-
gistreerunud tantsupeole, aga
koorid on suuremad ja laulu-
peole minejate arv suurem,
kommenteeris Eesti laulu- ja
tantsupeo sihtasutuse teabe-
juht Sten Weidebaum.
Igast omavalitsusest

Eelmisele üldlaulu- ja -tant-
supeole 2014. aastal pani end
Ida-Virumaaltkirja mõni kol-
lektiiv rohkem, aga pärast
haldusreformi on maakond ka
väiksemaks jäänud.

Laulu- ja tantsupeo Ida-Vi-
rumaa kuraator Erika Kõllo
tõdes, et kollektiive on igast
Ida-Virumaa haldusreformi-
järgsest omavalitsusest. "Kui

kõik tõesti ka peole saavad, va-
jame Tallinnas majutumiseks
nelja koolimaja − nii see on ta-
valiselt olnud."

Mõned kollektiivid jäidkõr-
vale tihedat valikusõela pelja-
tes. "Mulle tundub, et peole re-
gistreeriti natukene ettevaat-
likult. Mõne kollektiivi puhul
näen, et igaks juhuks soovitak-
se hoiduda negatiivsest koge-
musest," rääkis Kõllo.

Näiteks Narvast on kostnud
kriitikat, et noodid tulevad lii-
ga hilja ja enne registreeru-
mist ei tea repertuaari. "Sa-
mas on Narva koolikollektii-
vides nooti tundvad noored ja
nad õpiksid igal juhul reper-
tuaari ära," arvas ta.

Üle Eesti registreerus peo-
le 2515kollektiivi.

"Osalejate arvu ütlemine
oleks ennatlik, sest see võib
oluliselt muutuda," märkis
Sten Weidebaum. "Loomuli-
kult küsisime registreerumi-
sel ka kollektiiviliikmete ar-
vu, aga need on prognoosid.
Inimestearvudes on väga pal-
juhinnangut, näiteks mudilas-
koorides pole registreerumise
hetkel osa lapsi veel kooliteed
alustanudki. Või pererühmade
liik (16 last ja 8 täiskasvanut),
mida varem ei ole olnud − ne-

mad pole veel oma tantsuteed
alustanud."

Osa hingi on praegu ka to-
pelt, sest teevadkaasa nii laulu-
kui tantsupeo. Seega muudab
vahetult enne pidu toimuv ak-
rediteeriminepilti kümmekond
protsenti või isegi rohkem.
Ettevalmistused käivad

Laulu- ja tantsupeoni on na-
tukene üle aasta ja repertuaa-
riseminarid juba käivad: kõi-
gepealt said omarepertuaarist
aimu tantsujuhid, seejärel or-
kestrijuhid. 6. mail kogunevad
Tallinnas kooridirigendid, kel-
lele tutvustatakse liikide kau-
pa laulupeo kava.

"Sügis kulub suuresti selle-
le, et valmistada ette laulu- ja
tantsupeo maakondlikke eel-
proove. See on suur rännak,
mille jooksul meie kunstilised
juhid teevadEestile kaks tiiru
peale. Kui repertuaarisemina-
ridel õpetatakse tantsud ja lau-
lud selgeks juhendajatele, siis
maakondlikes eelproovides on
kõik lauljad ja tantsijad saali-
des kohal ning kunstilised ju-
hid saavad neile rääkida, mi-
da nad täpselt ootavad," selgi-
tas Weidebaum.

Mõlemas eelproovis toimu-
vad ettelaulmised ja -tantsimi-

sed, mille tulemusena valitak-
se välja peole pääsejad. "Ma ei
oska praegu öelda sõela tihe-
dust laulupeol, aga tantsupeo-
le on tahtjaid palju ja midagi
pole teha− Kalevi staadion on
täpselt sama suur nagu enne-
gi," rääkis Weidebaum, lisades,
et eritipalju on naisrühmi.

Uudis korraldusliku poole
pealt on see, et suur juubelipidu
ei taha enam mahtuda senistes-
se ajalistesse raamidesse. 2019.
aasta pidu algab mitte reedel,
vaid neljapäeval, ning kestab
neli päeva: 4.-7. juulini.

"Laulu- ja tantsupidu on ol-
nudkasvavas trendis − järjest
rohkem huvilisi − jakuna füü-
silistruumi kusagilt juurde ei
võta, siis ajalist ruumi küll,"
märkis teabejuht.

4. ja 5. juulil toimuvad kolm
tantsupeo etendust ja rahva-
muusikute kontsert; 6. juulil
kell 13 algab rongkäik ja sel-
lele järgneb laulupeo esime-

ne kontsert, kus esinevad va-
likkoorid. Pühapäeval on ka-
vas laulupeo teine kontsert,
kus laulukaareall käivad kõik
kooriliigid.

Tantsupeol toimub kolm
identset etendust. Meedias
puhkenud poleemika kohta,
nagu oleks tantsupeol kehtes-
tatud rahvariiete autentsuse
nõue, ütles Weidebaum, et see-

kord ei nõuta midagi sellist,
mida varem pole nõutud.

"Autentsuse mõiste all pee-
takse silmas sama asja, mida
kogu aeg − kihelkondlikkust.
Et kui on Kihnu seelik, siis on
ka Kihnu pluus ja tanu. Teine
asi, et ei oleks stiliseeringuid,
näiteks linasest kangast rii-
deid, mis olid vahepeal popu-
laarsed."

XXVII & XX LAULU- JA TANTSUPIDU "MINU ARM"
Tulemas on väga eriline pidu: esimesest laulupeost möödub 150 aastat

ning tantsupidu toimub kahekümnendat korda. Pidu kannab nime "Minu
arm".

"Kui 2017. aasta noortepeo eel läks üheksa kuud, et jõudasõnapaarini
"Mina jään", siis seekord ei olnud üldse keeruline jõuda Koidula tekstini
"Mu isamaa on minu arm", mille ta avaldas 1867. aastal, kaks aastat en-
ne esimest laulupidu. Need sõnad olid värsked siis ja on ka praegu. "Mu
isamaa on minu arm" on sündmus, mida me igal laulu- ja tantsupeol oota-
me. See on ühine vanne ja tohutu ühine pühendumine, sügav armastus.
Ühise pühendumise ja armastusega saame teha ka selle peo eriliseks,"
selgitas Eesti laulu- ja tantsupeo sihtasutuse teabejuht Sten Weidebaum.

Laulupeo kahele kontserdile on oodata kokku umbes 120 000 ja kolme-
le tantsuetendusele 30 000 pealtvaatajat. Piletimüük läheb lahti 2019.
aasta alguses.

Juubelipeole "Minu arm" soovib Ida-Virumaalt pääseda üsna tavapärane hulk kollektiive. Pilt on
tehtud eelmise suve noorte laulu- ja tantsupeo rongkäigu ajal. MATTI KÄMÄRÄ

Järve gümnaasiumis jätkub
tantsulusti

Neljapäeval pidas Koht-~

la-Järve Järve gümnaa-
sium rahvatantsupidu.
Moto "Hoides tantsulus-
ti" all toimunud pidu oli
kooli ajaloos juba 52. Ku-
nagi kõrgemalt poolt tul-
nud korraldusest alguse
saanud suur rahvatant-
suüritus ei näita prae-
gugi väsimuse ega ära-
kukkumise märke.

Peeter Lilleväli
peeterl@pohjarannik.ee

Tänapäeval, mil lastel on
vaba aja veetmise võimalusi
rohkem kui kunagi varem aja-
loos, on tegu märkimisväärse
saavutusega.

"Väikesed tantsivad hea
meelega ja keskkooli omad
on ka tahtmist täis. Huvipuu-
dus kimbutab just kooli kesk-
astet," ütles tantsujuht Taivo
Aljaste.

"Sama oli pool sajandit ta-
gasi, et põhikooli omadel tuli
väike tagasilangus," ütleskooli
teenekas õpetaja ja tantsujuht
Urve Kilk. "Samas kui algkoo-
lis tantsupeo maitse suhu saa-
di, siis taheti ikka peole minna
ning laulu- ja tantsupeol osale-

da. See aitas alati sellest mõõ-
nast üle saada," lisas Kilk, kes
kooli esimest tantsupidu väga
hästi mäletab.

Otse loomulikult tuli aastal
1967 tollastele arusaamadele
lõivu maksta. "Mina mäletan,
et tantsisin esimesel peol ve-
ne tantsu, sest rahvaste sõp-
ruse raames vaadatikõrgemal
pool hoolega, et asi natsiona-
listlikuks eikisuks. Toona mui-
dugi ei osanud ma sellele veel
mõelda," on meenutanud Reet
Kukk, kes on ise hiljem Järve

gümnaasiumis aastakümneid
lastele eesti rahvatantsu esi-
mesi doose jaganud.

Aastatega on ka tantsud
muutunud. "Etnograafilised
tantsud muidugi mitte, aga
uusloomingu puhul on rohkem
arvestatud, et tantsitakse pub-
likusse, kes enamasti on ühes
küljes. Järgmise aasta tantsu-
peol on väga huvitav, et kõiki-
de rühmade kavas ongi kaks
äärmust: vana tants ja midagi
uut. Seda saab põnev vaadata
olema," ütles Urve Kilk.

Järve gümnaasiumis istutatakse tantsuseeme lastesse varakultja ülepoole sajandipole saak kunagi ikaldunud.
PEETER LILLEVÄLI
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40.41Ostulaupäev
TSENTRAALIS, JEWES JA JEWE MÖÖBLIMAJAS!
Ainult ühelpäeval, parimad hinnad!

14.04kuupäeval jagatakseainultKoduekstra,
Home4you, Sportlandi ja Tsentraalis asuva
Ideaal Kosmeetika esimesele 100-lekliendile
loosikupong. Õnn on Sinu enda kätes!

IVARI KELLAÄRI
Käekellad Appella, Kolber,
Timex,Roccobarocco,RG 512 -50%
OPTIUM GRUPP OPTIKA
PRILLIRAAMID VÕI PRILLIKLAASID -50%
Pakkumine kehtib prilliraamide või
klaaside koosostul. Pakkumine ei laiene
uuele jaeksklusiivkollektsioonile.
KODUILU
Päevatekid -15%
TERRA SPORT
• Jõusaalikülastus terve päeva jooksul
vaid 3.50€
• Kõik jõusaali kuukaardid
(v.a. Sooduspakett) -10%
PULMASALONG AMOUR
Soodusedkuni -50%

TELIA
Kõik mobiilitarvikud-25%

JEWE KAUBANDUSKESKUS
KODUEKSTRA
KOGU KAUP -20%
DENIM DREAM
KOGU KAUP -20%
GOLDWATCH
KOGU KAUP -30% v.a.varem allahinnatud
tooted. Kliendikaart ei lisa soodustust.

FOUR M
KOGU KAUP -10%
RADEMAR
Kliendikaardiga kõik kaubad -25%!
*Pakkumine kehtib ka kliendikaardi
eripakkumistele ja allahinnatud toodetele
arvutatuna täishinnast. Pakkumine eikehti
jalgratastele.

L-COSMETICS
Flormar dekoratiivkosmeetika-30%

SELVER
Selveris onKevadlaat! Sügavkülmutatud
tooted -25%, välja arvatud jäätised.
Värskedköögiviljad -20%. Krõpsud -25%.
Autod jakomplektid ning lauamängud-30%.
ONTIC MINERALS
Uuskevadkollektsioon"Pigmentide
vägi"tutvumishinnaga
KAUPLUS BERRY
Valikkaupa kuni -30%

TSENTRAAL
SPORTLAND
KOGU KAUP -25%
*Pakkumine kehtib täishinnast ning ei
kehti Sportlandi kinkekaartide ega
Polar toodete ostuks.

IDEAAL KOSMEETIKA
Bjuuti nädal Ideaal
Kosmeetika kaupluses,
head pakkumised kuni -50%!
GOLDTIME
KOGU KAUP -20%

KLICK
• Tohutultpalju telefoniümbriseid
hinnaga 7.99€!
• Allahindlusedtasakaaluliikuritele -
hinnad alates 149.99€

EXTRA STYLE
KÕIK KOTID -10%
RIMI
Pitsad Rimi pagariteltkliendikaardiga
-25% v.a kampaaniatooted
BÜROOMAAILM
Aprill on Canoni kuu!
Palju superpakkumisi!

ARDIS
Kõik talvised tooted -50%
KAUPLUS RADUGA
Ostes esimene toote saad -10%,
teisele tootele saad allahindluse
ise võita 5-40%
SHU
VALIK JALATSEID -30%

MOSAIC
Kogu täishinnaga kaup -20%

Loosime välja:
• 1 x Ripptool COCO väärtusega 169€

kauplusest Home4you
• 1 x 100€väärtuses kinkekaardi Koduekstralt
• 1 xVabalt valitud paar vabaajajalatseidkuni

100€väärtuseskaupluselt Sportland.
Pakkumine kehtib toote täishinnast.

TRENDY BAGS AND
ACSESSORIES
Kõik kunstnahast käekotid
allahindlusega -20%
(va jubaallahinnatud kaup)
DRESS CODE
Allahindluskuni -20%
AQUALIFE
Aqualife kuni -15%
PEETRI PIZZA
Kõikide suure pitsa ostjate vahel
loositakse välja suur perepitsa!
SALON +

Kõik Alterna, JOICO, Reuzel ja RICH
tooted-30%. Soodustuskehtib
tavahinnaga toodetele 14.04.

JEWE MÖÖBLIMAJA
HOME4YOU
KÕIK VARIKATUSED -25%
*täishinnast

PALLANTIS
Kogu kaup kuni -20%

• 1 x 119euro väärtuses EISENBERG
uus parfüüm Tsentraalis asuvalt
Ideaal Kosmeetika kaupluselt
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PÄEVA PILT

ROHKEM TEGUTSEMISLUSTI. Lastel, kes käivad Jõhvi puue-
tega laste päevakeskuses Päikesekiir, on nüüd tegutsemiseks
rohkem võimalusi. Leaderi toetusi jagavad Virumaa koostöö-
kogu ja Kirderanniku koostöökogu kogusid aastalõpu semina-
ri oksjonil 1500 eurot. Annetuse eest sai Päikesekiir osta roni-
misredelite komplekti (pildil Päikesekiire asutaja Artur Põld).
Varem on oksjonitulu annetatud seitsmelkorral Ida-Virukesk-
haigla lasteosakonnale.

PEETER LILLEVÄLI

"Kaevuprogramm" tuleb taas
maainimestele appi

Eile avanes hajaasustuse
programmi taotlusvoor, mille
eesmärk on tagada maapiir-
kondades elavatele peredele
head elutingimused ning see-
läbi aidata kaasa elanike arvu
püsimisele neis piirkondades.
Tänavu toetab riik hajaasus-
tuse programmi kahe miljoni
euroga.

Nagu eelnenud aastatel-
gi, saab programmi toetuse-
ga välja ehitada veesüsteemi
ja kanalisatsiooni, teha korda
koduõuele viivad juurdepää-
suteed ning paigaldada auto-
noomseid elektrisüsteeme.

Toetust saab taotleda maja-
pidamisele, kuhu taotleja oli
sissekirjutatud 1. jaanuari sei-
suga. Programmist on võima-
lik toetust saadakuni 6500 eu-
rot majapidamise kohta ning
taotleja omafinantseering
peab moodustama vähemalt
33 protsenti projekti maksu-
musest.

Hajaasustuse programmi
rakendamist korraldab kuni
septembrini EAS koostöös ko-
halike omavalitsustega, kelle
ülesandeks on menetleda oma
piirkonna elanike taotlusi ja te-
ha rahastamisotsused. Omava-
litsused otsustavad program-
mis osalemise ise ning taotlus-
voor avatakse nendes omava-
litsustes, mis on valmis prog-
rammi rahastamises ja raken-
damises osalema.Täpsema in-
fo leiab kohalike omavalitsus-
te kodulehtedelt.

Hajaasustuse programmi
taotlusvoor on avatud 9. april-
list 11. juunini.

Ida-Virumaal sai eelmi-
sel aastal riigi eraldatud 157
078 euro toel 35 peret korda
veesüsteemi, 68 peret kanali-
satsiooni ja viis peret juurde-
pääsutee. Kõige rohkem taot-
lejaid oli Lüganuse vallas (21),
järgnesid Iisaku (16) ja Illuka
(15). (PR)

TONDILOSSID: Mahajäetud majade arv võib Kohtla-Järvel kasvada

Hüljatud majadest said
korteriühistud

Kõikides nendes ma-~

jades, kus korteriomani-
kud käesoleva aasta 1.
jaanuariks ühistut moo-
dustanud ja registreeri-
nud ei olnud, tegi seda
nende eest automaat-
selt riik. Nüüd on ühistud
isegi elaniketa majades.

Niina Voropajeva
niina@pohjarannik.ee

Nendes majades, kus korte-
riomanikud ise ühistut ei loo-
nud, avas korteriühistute re-
gistri pidaja registris uue kor-
teriühistu registrikaardi, mil-
lelkirjas korteriühistu nimi.

Kohtla-Järve linn, Järve
linnaosa, Vahtra tn 23 korteri-
ühistu − see on vaid üks täna-
vu uue korteriomandi- jakor-
teriühistuseaduse järgi Koht-
la-Järvel moodustatudühistu-
test. Kuid selle maja aadress
on linnaelanikele hästi teada.

2015. aasta sügisel jäeti see
maja kütteta, kuna maja kütte-
võlg oli 5500 eurot. 32korterist
oli võlgades 10.
Kes hakkab selliseid
ühistuid haldama?

Elanikud soojendasid tube
gaasi ja elektriga. 2016. aasta
11. jaanuariks oli vesi püsti-
kutes ära külmunud ning sel-
le tagajärjel torud ja radiaa-
torid lõhkenud. Majja oli sel-
leks ajaks elama jäänud seit-
se peret. 12. jaanuaril lubasid
riigikogu liikmed Olga Ivano-
va ja Martin Repinski arutada
Kohtla-Järvel tekkinud olukor-
dariiklikul tasandil. 20. jaanua-
ril saatsid majaelanikud linna-
volikogu liikmetele ja Koht-
la-Järve linnapeale abipalve.
Majja oli selleks ajaks jäänud
seitse inimest.

29. märtsil lülitati majas
välja vesi, gaas ja elekterühtegi elanikku ning vandaa-

Majja polnud jäänud enam
ühtegi elanikku ning vandaa-
lid tassisid laiali allesjäänud
vara. 4. maiks oli maja täieli-
kult välja surnud jaära rüüs-
tatud. Mõned korteriomani-

kud, kellel võlgu ei olnud, loo-
vutasid oma korterid riigile.
Ning nüüdseks seisab Vahtra
23. maja jubakolmandat aas-
tat tondilossina.

Samasuguseid maju on
ka Sompa linnaosas, näiteks
Humala tn 11 ja Aruserva 4.
Ning sealgi on riik registree-
rinud korteriühistud.

Korteriühistu loomine ei
tähenda, et keegi määrab au-
tomaatselt ühistu juhatuse
liikmed. Seda peavad tegema
korteriomanikud ise. Uue sea-
duse kohaselt võib juhatuse
asemel korteriühistut juhti-
da ja esindada juriidiline isik
ehk valitseja.

Juhatuse liikmed või maja-

valitseja valida ja korteriühis-
tu registrisse kanda tuleb 30.
juuniks. Vastasel korral võib
valitseja määrata riik.

"Tühjaks jäänud majades
on kortereid, mis on riigile
loovutatud või mille omani-
kud on ammuilma lihtsalt ma-
ha jätnud, ning vaevalt keegi
nüüd koosolekule ühistu juha-
tuse liikmeid või majavalitse-
jat valima tuleb," ütles Kohtla-
Järvekorteriühistute juhtide
assotsiatsiooni juhatuse liige
Jelena Mutonen. "Kes konk-
reetselt sellistele ühistute-
le valitsejat määrama hak-
kab ning kuidas see valitse-
ja selliste majade majandus-
tegevust juhtima hakkab, se-
da näitab aeg."

Praegu müüb Rakvere koh-
tutäitur Vahtra tn 23. majas
asuvat kinnisvara enampak-
kumisel 850eurose alghinna-
ga. See tundub paradoksaal-
ne, arvestades, et majas keda-
gi ei ela ning maja ise on rüüs-
tatud ja sealsed kommunikat-
sioonid rikutud.
Tühje maju võib
juurde tulla

Sompas on mitu korterma-
ja, mis võivad samuti tondi-
lossiks muutuda. Praegu elab
neis vaid mõni inimene, üle-
jäänud korterid on sisuliselt
maha jäetud ning nende eest
ei maksa keegi.

"Võlad kasvavad ning neid
välja nõuda onkeeruline, paha-
tihti lausa võimatu. See aga on

meiekahjum ning lahendus on
vaid üks: küte sellistes maja-
des välja lülitada," sõnas Koht-
la-Järve väikelinnaosade küt-
misega tegeleva ettevõtte OSK
Grupp juhtLeonid Hokkonen.
"Järgmisel küttehooajal tuleb
hakata sääraseidkarme meet-
meid rakendama."

"Kütte väljalülitamine tä-
hendab maja hukku, sedakin-
nitavad mitu Sompa maja,"
märkis Sompa maju teenin-
danud firma 2WTEAM juht
Liidia Jakupson.

"Ja nendes majades elavad
ju ometi inimesed − olgugi et
neid on seal vähe. Ning need
on peamiselt vanurid. Mis
neist saab?"
Kavandavad kolimist

Kohtla-Järve linnapea
Ljudmila Jantšenko ütles "Ak-
tuaalses kaameras", et linn ka-
vatseb inimesed teistesse ma-
jadesse ümber kolida, etteval-
mistuste ja kolimisega ning
uute korterite remontimise-
ga seotud kulutused aga kat-
ta riigi lubatud rahaga.

Kohtla-Järve ja Valga osale-
vad pilootprojektis, mille raa-
mes aitabriik kohalikel omava-
litsustel tühjaks jäänud korter-
majade probleemi lahendada.

Vähenevarahvastikuga piir-
kondade elamumajanduse re-
organiseerimise kava kohaselt
eraldatakse 2018. aastal selleks
1,2 miljonit ja 2019. aastal 2,2
miljonit eurot.

JELENA MUTONEN

Tühjaksjäänud majades on
kortereid, mis on riigile loo-
vutatud või mille omanikud
on ammuilma lihtsalt maha
jätnud, ning vaevalt keegi
nüüd koosolekule ühistu ju-
hatuse liikmeid või majava-
litsejat valima tuleb.

Kõlab paradoksaalselt, kuid ka tondilossideks muutunud majades tuleb uue seaduse kohaselt
korteriühistu juhatuse liikmed valida. PEETER LILLEVÄLI
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TÖÖ

PAKUN TÖÖD
Põllumajandusega tegelev ette-
võte Lääne-Virumaal pakub tööd
traktoristile (vajalik juhiloa ole-
masolu) ja farmitöötajale. Palume
ühendust võtta telefonil 509 2618.

KUHU MINNA

Kohtla-Järve lasteaed Kirju-Mir-
ju võtab tööle kvalifikatsiooni-
nõuetele vastava tervishoiutöö-
taja. Kandidaadil esitada: soo-
viavaldus, elulookirjeldus, sh töö-ja
teenistuskäik, kvalifikatsiooninõue-
te täitmist tõendavate dokumentide
koopiad. Dokumendid saata aad-
ressil kirju-mirju@kjlv.ee või Pärna
36, 30326 Kohtla-Järve. Info telefo-
nil 334 5586.

15. aprillil KIVIÕLIS
Viru tänav 6 asuvas pargis

KEVADLAAT.Info5563 3677.

MÜÜK
Lõhutud küttepuud (lepp 35 €/m³,
kask 45 €/m³). Tellija mõõdud, ko-
haletoomine tasuta. Tel 554 7735,
5836 5868

TEENUS

LÕHUTUD küttepuud.
Tel 508 7430.

Lõhutud küttepuud (kask, lepp).
Mõõdud tellija soovi järgi. Kohale-
toomine tasuta. Tel 5661 8913.

KAARDID ENNUSTAVAD.
Tel 900 1727, 24 h.

Ennustuste tellimine ka meilile!
www.ennustus.ee

OTSE TOOTJALT pakitud kase-
puitbrikett, turbabrikett al 129 €,
pellet 6 ja 8 mm, pakitud kivisüsi,
klotsid võrgus. Vedu. Tel 506
8501.

OST

OÜ Estest PR ostab metsa-ja põl-
lumaad. Tel 504 5215, 514 5215,
info@est-land.ee.

Avaldame sügavat kaastunnet
MTÜ Maidla Jahimeeste Selts

liikmele Enno Vinnile

ema
surma puhul.

Maidla Jahimeeste
Seltsi jahimehed

Mõni hetk on elus valusam
kui teine,
mõni hetk on kohe väga,
väga valus ... (J. Tätte)

Südamlik kaastunne
Enno Vinnile perega kalli

ema
surma puhul.

Lüganuse Vallavalitsus ja
Lüganuse Vallavolikogu

Avaldame südamliku
kaastunnet Mare Lihtsale

ema
surma puhul.

Kohtla-Järve Tammiku
Põhikooli kollektiiv

Südamlik kaastunne Elmole ja
Ennole kalli ema

Elvi
kaotuse puhul.
Heli ja Hellika

Avaldame kaastunnet
Enno Vinnile

ema
kaotuse puhul.

Kolleegid G4Sist



MIKSER

AJA LEHT
ESIMENE VÄLISEKSKURSIOON
NARVAS

Üleeila saabus Narva suurem
grupp välismaalasi, Saksa riigi üli-
õpilasi, kes külastasid Narva vaa-
tamisväärsusi, tutvusid linnaga,
istusid kohvikus jne. Üliõpilastele
oli korraldatud kohaliku saksa
seltskonna poolt eile õhtul vastu-
võtt "Harmonie" klubi ruumes.
(Põhja Kodu, 13. aprill 1938)

JÕHVI KAVANDATAV
GÜMNAASIUMIHOONE ÄRATAS
IMETLUST

Kavandatav uudse kontsept-
siooniga gümnaasiumihoonete
kompleks lähtub ülikooli eri funkt-
siooniga õppehoonete põhimõt-
test. On loobutud klassikalise ko-
ridori-klassi tüüpi koolimaja üles-
ehitusest ja selle asemel rajatak-
se ühtse funktsiooniga klassima-
jad analoogselt ülikooli instituuti-
dega: sotsiaalteaduste maja,
reaalteaduste maja, praktikumi
maja teadusainete laboritega,
õpetajate maja ja meediamaja.

Klassimajade vahele jääb ühine
avatud ruum − aatrium, mis on
n-ö aasta läbi roheline linnatänav
siseruumis, kus omavahel suhel-
da ja ühistegevusi läbi viia.

"On ju gümnaasium eeskätt sis-
sejuhatus ülikooli," kommenteeris
EASi juhatuse liige Krõõt Kilvet.

Jõhvi vallavanem Tauno Võhmar
ütles, et head asjad sünnivad pal-
juski juhuste kokkulangemisest.
"Esmalt jõudis selline lähenemine
minuni ettevõtliku kooli program-
mi inimeste kaudu, kes käisid Is-
landil ja tõid sealt uudse kooli ra-
jamise kogemuse. Teiseks, valla
arendusnõunik Rein Luuse oli tut-
tav arhitekt Priit Hameriga, kes on
olnud uute koolimajade projek-
teerimise juures."

Võhmar lootis, et Hameri ja te-
ma kolleegide kogemuse ningval-
lavõimude teadliku lähenemise
tulemusena sünnib keskkond,
mis on noortele atraktiivne ka 20-
30 aasta pärast. "Taganttulija ee-
lis on see, et tahad parimat ja
saad vältida eelnevalt tehtud vi-
gu." (Põhjarannik, 13. aprill
2013)

Pikka aega suletud põlevkivimuuseum
lähiajal uksi ei ava

Poolteist aastat tagasi kolis põlevkivimuuseum~

Kukruselt Kohtla-Järve Järve linnaossa Tuuslari tä-
navale. Möödunud aasta oktoobris lõppes seal ruu-
mide rekonstrueerimine, ent millal uues asuko-
has külastajatele uksed avatakse, ei oska muu-
seumi direktor Ainar Varinurm praegugi konkreet-
selt öelda − uus ekspositsioon ei ole veel valmis.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Küsimusele, millal muu-
seum tööle hakkab, vastas
Ainar Varinurm üheselt:
"Muuseum töötab 1966. aas-
ta 31. märtsist!

Kuid külastajaid me aju-
tiselt vastu ei võta: peaaegu
aasta otsa käis endise luge-
missaali remont, siis ootasi-
me mööblit, praegu hakkasi-
me ette valmistama uut pü-
siekspositsiooni. Kui kaua
selleks aega kulub, ma öel-
da ei oska, seepärast ei ni-
meta ka konkreetseid täht-
aegu, et mitte valmistada ise-
endale ja teistele pettumust.
Kuid uskuge, meiegi soovi-
me, et see juhtuks võimali-
kult kiiresti."

Varinurm lisas, et ehk-
ki muuseumi uksed on su-
letud, ei ole seal igapäevane
töö katkenud ning muuseu-
mi töötajad tegelevad arhi-
veerimisega.

Muuseumis on ligikaudu
30 000 säilitusühikutning ku-
jundamise ja digimise tööd
jagub veel väga kauaks, ku-
na muuseumis on kõigest
kolm töötajat, kaasa arva-
tud direktor.

Põlevkivimuuseum on ai-
nulaadne, selliseidrohkem ei
ole.

Muuseumi direktori sõnul
pakub põlevkivitootmise ja
kaevurite linna ajalugu huvi
nii vanadele kui ka noortele.
Muuseumiarhiivimaterjalide
põhjal kirjutatakse diplomi-
töid, neid kasutavad temaati-

listel näitustelTallinna ja Tar-
tu muuseumid.

Praeguseks on selge, et
rahvusvaheliseks muuseu-
mipäevaks ja ka muuseumi-
ööks, mis tänavu toimub 19.
mail, uus ekspositsioon val-
mis ei saa. Sellest hoolima-
ta on Kohtla-Järve põlevki-
vimuuseum jubakolm aastat
järjest selle populaarse akt-
siooniga ühinenud ning ava-
nud külastajatele valge saali,
kus toimuvad sel puhul mit-
mesugused näitused ja muud
üritused.

Tänavune aastagi ei ole
selle poolest erand. Sama-
le ajale sätivad kohtlajärve-
lased ka valge saali juubeli:
Eesti üheks paremaks peetav
galerii saab tänavu 35aasta-
seks.

"Sel puhul tahame päe-
val korraldada konverentsi
"Kunstigaleriid väikelinna-
des", kuhu kutsume kolleegid
teistest Eesti linnadest arva-
musi ja kogemusi vahetama
ning plaane jagama. Õhtul
aga, nagu ikka, on valge saa-
li uksed avatud külastajate-
le," sõnas Varinurm.

Sügisel rääkis Ainar Varinurm uuenenud saali tutvustades, et oleks hea, kui uus ekspositsioonsaaksvalmisEesti Vabariigi 100aasta juubeliks.Nüüd takonkreetseid tähtaegu
enamei nimeta.

PEETER
LILLEVÄLI/ARHIIV

Ida-Viru jooksuhooaja
avab kahe mõisa jooks

Ida-Viru sündmusterohke
jooksuhooaeg saab stardi lau-
päeval kell 12 Pagari mõisa
eest, kus osalejad asuvad 7ki-
lomeetrisele teekonnale Mäe-
taguse mõisa juurde.

Kahe mõisa jooks toimub
teist kevadet järjest. Kui-
gi selle ürituse nimes on sõ-
na "jooks", oodatakse starti ka
kõikvõimalike muude tervis-
like liikumisviiside harrasta-
jaid: kõndijaid, jalgrattureid
ja tõukerattureid, tasakaalu-
liikurite ja invaratastega lii-
kujaid.

Tõsi, auhinnad ootavad
vaid jooksjate eri vanuse-
klasside parimaid jakõiki til-
lujooksust osavõtjaid, kes tee-
vad oma soorituse finišipaigas
Mäetaguse mõisa juures.

Peale 7 kilomeetri pikkuse
põhidistantsi on võimalik et-
te võtta ka lühem distants 2,7
kilomeetrit, mis kulgeb Raja-
külast Mäetaguseni. Kogu ra-
da kulgeb asfaldil.

Alutaguse valla kõrval üri-
tuse korraldajaks oleva spor-
diklubi BC Karjamaa eestve-
daja Priit Käen sõnas, et osa-
lejatel tasub koguneda Mäe-
tagusele, kust kell 11 välju-

vad eribussid viivad osalejad
stardipaikadesse. Registree-
rida saab nii enne seda Mäe-
tagusel kui ka enne starti Pa-
garil.

Eelregistreerimisel oli end
kirja pannud ligikaudu poolsa-
da huvilist, ent Käen usub, et
osalejate arv küünib üle saja.

7 kilomeetri jooksule on
registreerunud ka Ida-Viru-
maa kaks praegust kõige pa-
remat kesk- japikamaajooks-
jat Deniss Šalkauskas jaDmi-
tri Aristov, kelle vahel peaks
võidupärast tulema päris põ-
nev duell. Huvipakkuv on see-
gi, kas tänavu õnnestub üle
joosta Aristovi mullune või-
duaeg − aasta tagasi kulus tal
Pagarilt Mäetagusele jõudmi-
seks aega 23 minutit ja 39 se-
kundit.

Eelmise aasta kahe mõisa
jooks oli tähelepanuväärne ka
selle poolest, et just seal tegi
oma esimese muljetavaldava
stardi tollal 12aastane Luna-
Aleksandra Lagoda, kes päl-
vis üldarvestuses kolmanda
koha ja purustas järgnenud
aasta jooksul ohtraltEesti eri
vanuseklasside noorterekor-
deid. (PR)

Deniss Šalkauskas ja Dmitri Aristov on tänavuse kahe mõisa
jooksu peamised võidufavoriidid, kel ei tohiks Pagarilt Mäetaguselejõudmine võttaaega oluliselt üle23 minuti.

PEETER LILLEVÄLI

Lüganusel räägitakse
kirderanniku murdest

Sel nädalavahetusel toimub
Lüganusel huvitavate kohtu-
miste pühapäev, kus kirde-
ranniku murdekeelest tu-
levad rääkima keeleteadla-
ne Jüri Viikberg ja folklorist
Ingrid Rüütel.

Pühapäeval kella 12-14 on
Lüganuse rahvamajja ooda-
tudkõik murdehuvilised, sest
juttu tuleb kirderanniku mur-
dest ning eelkõige Lüganuse
keelest.

Murde olulisust on koha-
peal tutvustamas Jüri Viik-
berg, kes on keeleteadlasena
Eesti murdeid uurinud ja ai-
danud kaasa erisuguste mur-
desõnastike sünnile, ning Ees-
ti tuntumaid folkloriste Ing-
rid Rüütel, kes räägib mur-
dekeeltest ja nende säilitami-
se olulisusest.

Huvitavate kohtumiste
pühapäeva eestvedaja Kaja
Toikka, kes on üks väheseid
Lüganuse keele oskajaid, üt-
les, et nende suurem eesmärk
ongi alustada Lüganuse mur-
desõnastiku koostamist ning
vestlusring on selle sissejuha-
tus. "Loodame piirkonna ini-
mesi aktiveerida ja motivee-

rida murdesõnu koguma," üt-
les Toikka.

Kirderanniku murret rää-
kisid inimesed Jõelähtmest
Narva-Jõesuuni. "Viimase rah-
valoenduseajal said inimesed
öelda, kas nad on murdekee-
le kasutajad, ning kokku oli
kogu selle suure maa-ala pea-
le vaid 1288 inimest," rääkis
Toikka. Ehkki kirderanniku
murret räägiti väga laial ter-
ritooriumil, oli see piirkonni-
ti veel omakorda väga erisu-
gune. Nii näiteks on praegu
koostamisel Kuusalu kihel-
konna rannikumurde sõnas-
tik,kuid selle sisu on Lüganu-
se omast täiesti erinev. "Kui
meieLüganusel oleme valmis
murdesõnu korjama ja tege-
leme murde säilitamisega,
siis ida pool on olukord veel
hullem ning Jõhvis ja Vaiva-
ras pole kedagi, kes seda eest
veaks," tõdes ta.

Murdekeele oskajaid jääb
aga vähemaks ning neid, kes
seda puhtalt valdaks, enam ei
ole. "Seda olulisem on sellega
tegelda nüüd, kui murdesõnu
veelkasutuses on," ütles Toik-
ka. (PR)
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ŠKODA ERIMUDEL
RAPID
COMFORT

Hind alates 12 880 €

ÖKONOOMNE JA PRAKTILINE. Rapidi keskmine kütusekulu on
4,2-4,6 l/100. Oma klassi mahukaim pagasiruum kuni 1490 l.
Üleeuroopaline tehasegarantii 4 aastat / 120 000 km.

SOODNE PIDADA. Škoda on madalaimate
ülalpidamiskuludega automark Eestis! (TNS Emor,
Car Brand Health Estonia 2014-2016)

TIPPTASEMEL VARUSTUS! Rapid Comfort varustuses on üle 20 turvalisus-ja
mugavusvarustuselemendi nagu tehase alarm mahu-ja kallutusanduriga, kaugjuhtimisega
kesklukustus, 6 turvapatja, juhitavuskontroll ESC, ASR veojõukontroll, elektrooniline
diferentsiaalilukk, HBA hüdrauliline pidurdusassistent, konditsioneer CLIMATIC, Blues raadio,
esiistmete soojendus, 15" valuveljed. Ja palju muud!

Ametlikult volitatud ŠKODA edasimüüjad Eestis on:

300 ŠKODAT
EESTI LAOS
KAMPAANIA.SKODA.EE

ŠKODA Tartu • Aasta Auto AS
Tartu, Sepa 24 A, 51013
Telefon: 7308 000 • info@aastaauto.ee
www.aastaauto.ee

ŠKODA Tallinn • Auto 100Tallinn AS
Tallinn, Paldiski mnt 73 / Pirni 1, 10621
Telefon: 6808 222 • info@skoda.ee, auto@skoda.ee
www.skodatallinn.ee

ŠKODA Laagri • SKO Motors OÜ
Pärnu mnt. 543, Laagri 76404
Telefon: 6837 070 • auto.laagri@skoda.ee
www.skodalaagri.eewww.skoda.ee

ŠKODA Kuressaare • Warma Auto OÜ
Kuressaare, Tallinna 82a, 93815
Telefon: 4530 120
info@warmaauto.ee •

Soodne
Madalaimad
pidamiskulud*

www

N1
Turvaline
Euro NCAP Saadaval

tarbesõidukina

Moller Auto Pärnu OÜ • Pärnu, Välja tn. 3, 80010
Telefon: 4476 140 • parnu@moller.ee

Moller Auto Viru OÜ • Jõhvi, Narva mnt 143, 41536
Telefon: 6808 200 • viru@moller.ee

ŠKODAViljandi • Folk Auto OÜ
Viljandi, Tallinna 45, 71018
Telefon: 4355 340 • viljandi@moller.ee.warmaauto.ee
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